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T i l l æ g s b e t æ n k n i n g  

o v e r  ''' '홢홢홢 

1. fors lag t i l  lov o m  s v a n g e r s k a b s h y g i e j n e  og fødse l sh jælp ,  

11. forslag t i l  l o v  o m  æ n d r i n g  a f  lov o m  u d ø v e l s e  af  j o r d e m o d e r g e r n i p g  og 

III .  forslag t i l  lov  o m  æ n d r i n g  a f  lov  om of fen t l ig  s y g e s i k r i n g .  
(Fødselshjælp m. m.). 

(Afgivet af udvalget den 26. maj 1972). ; ,, 

Udvalget har holdt 2 møder efter lovfor- 
slagenes 2. behandling og har herunder haft 
samråd med indenrigsministeren. : - 

Udvalget har modtaget skriftlige henven- 
delser fra Amtsrådsforeningen 'i Danmark, 
Dansk Selskab for Obstetrik og Gynækologi 
og Det Storkøbenhavnske Fødselshjælpud- 
valg. Disse henvendelser er optrykt som bi- 
lag til tillægsbetænkningen. 

Dansk Selskab for Obstetrik og Gynæko- 
logi hår tillige haft foretræde for ,-iidValget. 

Et mindretal (venstres medlemmer af ud- 

valget) ønsker at fremhæve, åt de modtag- 
ne henvendelser fra Amtsrådsforeningen i 
Danmark og fra Dansk Selskab for Obste- 
trik og Gynækologi understreger det syns- 
punkt, at administrationen af loven bør 
ligge hos amtsrådenes sygehusudvalg. Min- 
dretallet er derfor fortsat af den opfattelse, 
at lovforslaget burde gennemføres i over- 
ensstemmelse hermed som oprindelig fore- 
slået af indenrigsministeren. 

Herefter indstiller tidvalget lovforslagene 
til endelig vedtagelse. 

. Koch. ' .. Finn Christensen, 홢: 
formand. , 

Tove Lindbo Larsen, , ' 
. næstformand; 

홢 Inge Fischer Møller. , l. , 11. 

Marichen Nielsen. Tastesen. Birte Weiss. ,, Grete Westergaard., I , Kurt Brauer. , 홢 I 

Karen Thurøe Hansen. Gerda Møller. Ellen Strange Petersen. Karlskov Jensen. I. 

Kofoed. Mette Madsen. Else-Merete Ross. Gunner Baunsgaard. 
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Bilag 1. 

DANSK SELSKAB FOR 
OBSTETRIK OG GYNÆKOLOGI 
Formanden 

' Kolding, den 24. maj 1972. ' ' 

I anledning af ændringsforslag til det 
nævnte lovforslag 홢 hvorefter forvaltnin- 
gen af de opgaver, loven vil pålægge det of- 
fentlige (amtskommunerne og Københavns 
og Frederiksberg kommuner), foreslås ..hen- 
lagt til kommunernes sundheds- og socialud- 
valg, i stedet for, som foreslået i lovforsla- 
get, til kommunernes sygehusudvalg 홢 vil 
man fra Dansk. Selskab for Obstetrik: og 
Gynækologi gerne give udtryk for, følgende 
synspunkter: 

1 a) Det billede, der tegner sig af befolk- 
ningens ønsker og krav,til  lægestanden:! 
spørgsmålet om fødsler, er efterhånden 
temmelig klart: man ønsker de. børn, man 
planlægger, på de tidspunkter man planlæg- 
ger ,dem til, og med så stor sikkerhed som 
muligt for, at børnene bliver vel Skabte. 

1 b) Dette ønske eller krav er fuldt ud 
forstået og accepteret af lægestanden, spe- 
cielt obstetrikerne, og, vores, daglige arbejde 
홢 går ud på at opfylde dette krav. 

Je)  Dette indebærer igen en høj grad af 
omsorg for befolkningen: àn ticollceptioneI 
vejledning, profylaktiske undersøgelser i 홢 
svangerskabet, behandling, af lidelser i svan- 
gerskabet osv. 

2 a) Det foreliggende lovforslag giver 
fuldt ud mulighed for, at udvikling kan for- 
løbe videre på harmonisk måde; under for- 

, . . 1, udsætning af, at de vejledende retningslinjer, 
der til sin tid vil blive givet, også giver 
denne mulighed. 

2 b) I bemærkningerne til lovforslaget 
står bl. a.: 홢ved udformningen af sygehus- 

kommunernes .planlægning., på noget læn- 
gere sigt bør der stræbes henimod det opti- 
male mål, at alle fødsler kan finde , sted på 
specialafdeling". Det er selskabets opfattelse, 
at, denne udvikling vil forløbe hur t ig t . . .  
..... 3 a) Yi; mener, at, den; jordemodergruppe 

eller de jordemodergrupper, der skal arbejde 
sammen med en specialafdeling, af faglige og 
arbejdsmæssige: grunde bør have så fast e-ii. 
tilknytning til afdelingen som muligt,, . ; 
; .3 b) I bemærkningen til lovforslaget irem- 
hæves gentagne gange, at både .de. profylak- 
tiske : svangre u ndersøgelser. og selve fødslen 
betragtes som en sygehusopgave. : , 

3, c) I betænkningen (niv 633 af 1971) side 
77 star., . j 
: ,,De,, oprettede. centre bør. funktionelt 
henhøre under ; specialafdelingen, hvis chef 
bør bære det. lægelige ansvar ,for,.driften a-[ 
centrene'''.; Denne:sætfting\ findes i'ikke' i 
bemærkningerne til lovforslaget, men det 
synes temmelig indlysende,1 at ,hvis nyord- 
ningen skal fungere tilfredsstillende, må det 
være specialafdelingens chef, der har det 
endelige faglige ansvar, og den endelige fag- 
lige myndighed, over for'center-jordemødre- 
ne. 

Li): Med den nære faglige' og organisatori- 
ske sammenknytning niellem'jordemødrene, 
og specialafdelingen man tilstræber, må sel- 
skabet anse det for yderst uheldigt, og til 
skade for formålet, hvis jordemødrene an- 
sættes under et andet af amtskommunens 
udvalg end sygehuspersonalet. 

. 홢 홢 ' 

E. Brandt-Nielsen, 
Overlæge, dr. med., Kolding Sygehus. 

Til folketingets udvalg vedrørende forslag til lov 
om svangerskabshygiejne og fødselshjælp. , 



2503 Bilag, til tiJtjHægsbet. 0: lovf. vèdr. fødselshjælp m. ni. 2504 

Bilag 2. 

A1vrrSRÂÐ,S]'OR;tJJ}UNGEN I DANMARK " ; ;  ; . ; 홢'. :z, 

Deu 19. maj 1972. 홢 u - = 홢. ; 

Man skal herved meddele, at spørgsmålet, 
öm den administrative'placering.i de enkelte 
amtskommuner af opgaverne 'i henhold til 
indenrigsministerens forslag til lov om svan- 
gerskabshygiejne og fødselshjælp (ændring 
af lovforslagets § 6) har været drøftet på iét 
amtsborgmestermøde, som ' Amtsrådsfore- 
ningen afholdt den 18. maj 1972 i Hillerød. 

Der var på amtsborgmestermødet enighed 
om, at det vil være overordentlig betænke- 
ligt at opdele administrationen af loven, så- 
ledes at en del af dens forvaltning kommer 
til at henhøre under amtsrådenes social- og 
sundhedsudvalg. Foranstaltninger vedrø- 
rende svangerskabshygiejne og fødselshjælp 
vil under alle omstændigheder have deres 
centrum, i sygehusvæsenet, og en opdeling, 
således at amtskommunernes forpligtelse til 

at tilvejebringe vederlagsfri adgang til foré- 
byggende helbredsiindersøgelsér i anledning 
af svangerskab og til fødselshjælp 홢 j'fr. 
folketingsudvalgets nu .afgivne betænkning 
af' 17. maj, 1^72 홢 må nødvendigvis give 
administrative komplikationer ' -og' andre 
ulemper i forbindelse med spørgsmål om 
ledelsesforhold for personalet, afgrænsning 
af arbejd s- og ansættelsesområder mi. V. 

Amtsrådsforeningen mener herefter at 
have grundlag for'en fornyet henvendelse til 
folketingsudvalget,' idét, man under hensyn 
til den vurdering, amtsborgmestrene anlæg- 
ger,-meget kraftigt skal henstille, at lovfor- 
slaget gennemføres som af indenrigsministe- 
ren fremsat, således at administrationen, 
bliver hos amtsrådenes sygehusudvalg. 

V. Hauch. 
. I Jens M. Nielsen. 

Folketingets, udvalg angående forslag til lov om . .  i 
svangerskabshygiejne og fødselshjælp m. v. 홢 . 
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v  ̂ : Bilag 3. ' 홢 

RIGSHOSPITALET 
Fødeafdeling Y 

Den 9. maj 1972. 

I 1970 nedsatte Fællesudvalget for- Det 
kommunale storkøbenhavnske Sygehusvæ- 
sen et underudvalg med følgende kommisso- 
rium: 

1. At tilvejebringe en oversigt over planer 
for placering af obstetriske afdelinger i 
igangværende og kommende sygehus- 
byggeri i Storkøbenhavn samt Frede- 
riksborg og Roskilde Amtskommuner. 

2. At tilvejebringe en oversigt over planer 
for ændringer af eksisterende afdelinger. 

3. At tilvejebringe en oversigt over OJTIfan- 
get af aftaler og forpligtelser over for 
private fødeklinikker. 

4. På basis heraf at foretage en vurdering 
af den fremtidige organisation af fødsels- 
hjælpen i dette område. 

Udvalgets medlemmer er: 
Professor, dr. med. Mogens Osler, Rigsho- 

spitalet. 
Professor, eh. med. G. Stakemann, Øre- 
. sundshospitalet. 

Professor, dr. med. Valdemar Madsen, Kø- 
benhavns Amts sygehus i Gentofte. 

Overlæge II. Tqsgàarel, Amtssygehuset, 
Roskilde. 

Overlæge, dr. med. E. Østergaard, Frede- 
riksberg Hospital. 

Overkirurg, dr. med. C. B. Aaberg, Frede- 
riksborgs Amts Centralsygehus. 

Oyer jordemoder fru E. Bay Bruun, Køben- 
havns Amts sygehus i Glostrup. 

Jordemoder fru D. Ingemann Rasmussen, 
Charlottenlund fødeklinik og som sekre- 
tær for udvalget Peter Lotz, Rigshospita- 

홢 let. ' 
Udvalgets arbejde, der endnu ikke er 

afsluttet, har indtil videre bestået i indsam- 
I . I홢 ling af div. materialer, og udvalget har der- 

for endnu ikke i sine møder kunnet nå til 

nogen endelig konklusion, Udvalgets, ar- 
bejde påregnes at kunne afsluttes i løbet af 
efteråret 1972. 

I august 1971 modtog udvalgets formand 
(undertegnede) et brev fra formanden for 
det af Indenrigsministeriet nedsatte udvalg 
til vurdering af jordemodervæsenets organi- 
sation med en orientering om udvalgets hid- 
tidige resultater og meddelelse om, at udval- 
gets betænkning var under endelig udarbej- 
delse. Undertegnede svarede i sept. 1971 
bl. a. følgende: 
홢Det må dog nok beklages, hvis ikke 

udvalgenes arbejde koordineres på de områ- 
der, hvor deres kommissorium dækker hin- 
anden, f. eks. er så væsentlige befolknings- 
områder som Roskilde og Frederiksborg 
Amtskommuner involveret i begge områder. 
Det må være en fordel, at en ordning for 
fødselshjælpen i Storkøbenhavn ligger så 
tæt som muligt op til ordningen i den øvrige 
del af Danmark. Jeg må derfor pege på, at 
kontakt mellem de to udvalg på de områ- 
der, deres kommissorium er tilsvarende, må 
anses for hensigtsmæssigt, inden endelige 
konklusioner drages. Jeg har til hensigt at 
forelægge Deres brev i det Storkøbenhavn- 
ske udvalg ved dettes næste møde, der for- 
mentlig vil finde sted engang senere på ef- 
teråret, når de nødvendige, talmaterialer er 
indsamlet". 

Medlemmerne af det storkøbenhavnske 
fødselshj ælpsudvalg finder, at kontakt mel- 
lem de to udvalg eller af venten af det stor- 
københavnske f ødselshj ælpsud valgs arbejde : 
ville være rimeligt, inden der gennemføres 
en lov om fødselshjælpens fremtidige organi- 
sation i Danmark. Ikke desto mindre har 
det indenrigsministerielle udvalg afgivet 
betænkning, og det synes, som om Folketin- 
get vil gennemføre en lov, uden at afvente 
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resultaterne af vurderingen i det storkøben- 
havnske område. 

Som formand for det storkøbenhavnske 
fødselshjælpsudvalg skal jeg på medlemmer- 
nes vegne meget indstændigt henstille til 
Folketinget, at man udsætter gennemførel- 
sen af nævnte lov og afventer resultaterne 
af det storkøbenhavnske f ødselshj selpsud- 

valgs arbejde, eller i det mindste at de i lov- 
forslagets § 7, stk. 1 nævnte retningslinjer 
for tilrettelæggelsen af forebyggende under- 
søgelser i anledning af svangerskab og af 
fødselshjælpen først udarbejdes efter, at 
betænkningen fra det storkøbenhavnske 
udvalg foreligger. 

Mogens Osler, 
professor, clr. med. 

Til udva.lget angående forslag til lov om svanger- 
skabshygiejne og fødselshjælp. 


